
هشدار پلیس فتا به کاربران فضای مجازی
 مراقب خریدهای اینترنتی

 در شب یلدا باشید
معاون اجتماعی پلیس فتا به مردم 
هشدار داد در آستانه شب یلدا مراقب 
خریدهای اینترنتی باشند تا در دام 
کلاهبرداران نیفتند. سرهنگ رامین 
پاشایی در گفت وگو با ایرنا، افزود: با 
نزدیک شدن به شب یلدا، ظرفیت فضای مجازی فرصت 
مناس��بی است تا ش��هروندان با استفاده از این ظرفیت، 
خریدهای ویژه این ش��ب را از ای��ن طریق انجام دهند، 
بر این اس��اس مجرمان س��ایبری از عدم آگاهی کاربران 
سوءاس��تفاده کرده و اقدام به کلاهبرداری می کنند. وی 
گفت: برخی افراد س��ودجو و حتی مجرمان از این بستر 
سوءاستفاده کرده و با ارائه کالاهای ارزان قیمت و با تبلیغات 
گسترده کذب، اقدام به کلاهبرداری اینترنتی از شهروندان 
می کنند، بنابراین صفحاتی که به طور ناخواسته هنگام 
خرید اینترنتی باز می شوند و حاوی تبلیغات فروش کالاها 
به قیمت ارزان هستند، قابل اعتماد نبوده و ممکن است 
این صفحات جعلی باشند، از این رو کاربران به هیچ وجه 
از این سایت ها خرید نکرده و اطلاعات بانکی خود را در 

این صفحات وارد نکنند.

رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر تهران بزرگ خبر داد

 وجود ۲ هزار زن معتاد متجاهر
در تهران

رئیس پلیس مب��ارزه با موادمخدر 
تهران ب��زرگ  با بیان اینکه ۱۵۰۰ 
تا ۲ ه��زار زن معت��اد متجاهر در 
تهران داریم، از افزایش ۴۶ درصدی 
کشفیات موادمخدر در تهران نسبت 
به سال گذشته خبر داد. سرهنگ محمد بخشنده در جمع 
خبرنگاران درباره زنان معتاد متجاهر گفت: بیش از ۱۵۰۰ 
ت��ا ۲ هزار زن معتاد متجاهر در تهران داریم اما با توجه 
به وضعیت اسفبار آنها ۲۵۰ ظرفیت تنها در تهران برای 
زنان از طرف بهزیستی ایجاد شده است. ما به محل های 
حضور این زنان اشراف کامل داریم و چنانچه ظرفیت از 
سوی دستگاه های متولی ایجاد شود نسبت به ساماندهی 
آنها اقدام خواهیم کرد. البته اخیرا ۳۸ ظرفیت جدید برای 

زنان معتاد متجاهر به ما اعلام شده است. 

مدیرکل دفتر امور اجتماعی استانداری تهران:
فقط ۱۴ درصد کودکان خیابانی ایرانی اند

مدیرکل دفت��ر ام��ور اجتماعی و 
فرهنگی اس��تانداری تهران گفت: 
از کل ۳۸۱ ک��ودک خیابان��ی که 
جمع آوری ش��دند، فقط ۱۴ درصد 
آنها ایرانی بودند.»فرزانه مروستی« 
در گفت وگو با ایلنا، گفت: در فاز دوم جمع آوری کودکان 
خیابانی یکی از اقدامات ما شناسایی باندهایی است که 
این کودکان را در چهارراه ها به کار گرفته و شب ها آنها را 
جمع آوری می کنند. ما در فاز دوم در واقع از نیروی انتظامی 
خواسته ایم شناسایی و برخورد با این باندها را در دستور کار 
قرار دهد. وی درباره مغایرت آمارهای ارائه شده از سوی 
استانداری و فرمانداری درباره کودکان خیابانی جمع آوری 
شده، گفت: در فاز اول اطلاعات ما نشان داد تعداد کودکان 
خیابانی ایرانی بسیار کم است. از کل ۳۸۱ کودک خیابانی 

۱۴ درصد ایرانی و ۸۶ درصد اتباع بیگانه بودند. 

 احداث بازار میوه و تره بار
 در هر محله تهران

معاون خدمات شهری و محیط زیست 
شهرداری تهران با بیان اینکه در حال 
حاضر ۲۴۶ میدان و بازار میوه و تره بار 
داریم و تا پایان سال ۱۰ بازار جدید 
نیز احداث می شود، تصریح کرد: با 
اولویت محله هایی که فاقد بازار هس��تند، احداث ۲۲ بازار 
برای سال آینده و ۱۵ بازار برای سال ۱۴۰۰ را در دستور 
کار داریم. به گزارش ایسنا، مهندس مجتبی یزدانی با اشاره 
به اینکه علاوه بر میوه و تره بار، در بحث گوشت قرمز، مرغ و 
آبزیان نیز از شرایط خوبی در میادین میوه و تره بار برخوردار 
هس��تیم، افزود: مردم با مراجع��ه به این مراکز، می توانند 
مایحتاج روزانه و هفتگی خود را با کیفیت مطلوب و قیمت 
مناسب تهیه کنند. به طور مثال قیمت پرتقال که در میادین 
میوه و تره بار بین ۳ تا ۴ هزار تومان است، در فروشگاه های 
شمال شهر ۱۰ تا ۱۲ هزار تومان و در فروشگاه های جنوب 

شهر ۵ تا ۷ هزار تومان به فروش می رسد.

مدیرکل دفتر انتشارات و فناوری آموزشی:
۹۰ درصد کتب کمک درسی 

غیر استاندارد است
مدیرکل دفتر انتشارات و فناوری 
آموزش��ی گفت: بر اساس مصوبه 
۸۲۸ ش��ورای عال��ی آم��وزش و 
پرورش، مرج��ع انحصاری اعطای 
»اعتبارنامه« به مواد و رس��انه های 
آموزشی و تربیتی، سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی 
اس��ت. مهدی فیاضی، عضو هیأت علمی پژوهش��گاه 
فرهنگ و اندیشه اسلامی در گفت وگو با فارس، گفت: 
کتاب های آموزشی کتبی هستند که مفاهیم درسی را 
در قالب های مختلف مثل ش��عر، داستان، طنز و غیره 
ارائ��ه می دهند ولی کتاب کمک درس��ی ناظر به خود 
کتاب درسی است. در حال حاضر ۶۰ درصد کتاب های 
آموزش��ی مناسب تشخیص داده می شوند اما در بخش 
کتب کمک درسی، زیر ۱۰ درصد آنها از استاندارد لازم 
برخوردارند.کتاب های کمک درسی به لحاظ موضوعی 
۱۹ درصد کتاب های منتشر شده را شامل می شود ولی 

به لحاظ تیراژ سهم بالایی دارد.

پلیس

اجتماعی

جامعه

آموزش

دوچرخه های نارنجی پایتخت گویا قرار نیست به این زودی ها 
به سطح شهر بازگردند، چرا که شنیده ها حکایت از مشکلات 
اقتصادی ش��رکت »پاک چرخ ایرانیان« دارد. ش��هردار تهران 
که س��ال ۹۶ پا در رکاب دوچرخه  گذاش��ت تا »طرح بیدود« 
در پایتخ��ت کلید بخورد، فکر نمی کرد در کمتر ۲ س��ال این 
طرح با مش��کل جدی مواجه ش��ود. به گزارش »وطن امروز«، 
دوچرخه های شرکت »پاک چرخ ایرانیان« ۲۴ روز پیش همزمان 
با افزایش قیمت بنزین از سطح شهر تهران جمع آوری شدند. 
توجیه مدیران این شرکت هم محافظت از دوچرخه ها به دنبال 
ش��لوغی های احتمالی معترضان به گرانی بنزین در شهر بود 
اما اکنون با گذشت ۲۰ روز، جای دوچرخه ها در ایستگاه های 
سطح شهر همچنان خالی است. معاون شهردار تهران چندی 
پیش قول داد ۱۶ آذرماه یعنی شنبه ای که گذشت، دوچرخه ها 
به ایستگاه ها بازمی گردند اما با گذشت ۳ روز از این وعده، هنوز 
خبری از بازگش��ت دوچرخه ها به سطح شهر نیست. هر چند 
محس��ن پورسید آقایی، معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری 
تهران اخیرا اعلام کرد بر اس��اس بررس��ی های اولیه اختلافات 
داخلی در شرکت بیدود و عدم تفاهم میان شرکای آن، مشکل 
اصلی حذف دوچرخه ها بوده است ولی اظهارات برخی مدیران 
در شهرداری حکایت از مشکلات دیگر هم دارد، از جمله اینکه 
بیدود اصرار به خرید سهام توسط شهرداری و حتی افزایش نرخ 

کرایه این دوچرخه ها دارد.
یعقوب آزاده دل، مدیر سیس��تم حمل و نقل پاک شهرداری 
ته��ران درباره این موضوع اظهار داش��ت: بیدود یک ش��رکت 
خصوصی است و زمانی که اغتشاشات به دلیل حواشی گرانی 
بنزین ایجاد شد، این شرکت نیز نگران بود دوچرخه هایش دچار 
آس��یب شوند، لذا همه دوچرخه ها را                            از سطح شهر جمع آوری 
کرد. پس از آن قطعی اینترنت شکل گرفت و امکان استفاده از 

دوچرخه هایش نبود.
وی افزود: در حال حاضر شرکت بیدود مشکلات اقتصادی را                            
دلیل حذف دوچرخه ها و جمع آوری آن از سطح شهر اعلام کرده 
و این ش��رکت معتقد است هزینه و درآمد آن با هم همخوانی 
ندارد. در این میان مش��کلات دیگری نیز به این موضوع دامن 
زده و به طور کلی بیدود به ما اعلام کرده زمانی را                            برای بررسی 

بازگشت مجدد دوچرخه ها نیاز دارد. مذاکراتی نیز برای تغییر 
مدل اقتصادی این دوچرخه ها انجام شده است.

ش��رکت بیدود اع��لام کرده افزایش قیمت ه��ا روی هزینه 
دوچرخه های اشتراکی هم اثر داشته و نرخ اشتراک  دوچرخه های 

نارنجی نیاز به تغییر دارد.
مدیر سیستم حمل و نقل پاک شهرداری تهران با اشاره به اینکه 
»بیدود« جوانب مختلفی را برای رفع مشکلات اقتصادی اش در 
نظر گرفته بود، در پاسخ به این سوال فارس که گفته می شود یکی 
از سهامداران شرکت بیدود تمایل دارد سهام خود را                            به شهرداری 
واگذار کند آیا این موضوع صحت دارد؟ گفت: شرکت بیدود در 
حال رایزنی با شهرداری است و اگر این شرکت به نتیجه ای نرسد، 

باید ودیعه مردم را                            بازگرداند.
همچنین رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر 
تهران درباره علل جمع آوری دوچرخه های نارنجی )طرح بیدود( 
در پایتخت، به »وطن امروز« گفت: این کمیسیون از همان ابتدا 

با اجرای طرح بیدود در تهران مخالف بود، 
چرا که اجرای طرح های دوچرخه ای طی 
حدود ۳۰ سال گذشته هیچ وقت در تهران 
جواب نداده و پس از مدتی با شکست مواجه 

شده است.
محمد علیخانی با بیان اینکه شهرداری 
تهران متاس��فانه بدون کار کارشناسی و 
توجه به عواق��ب آن، »طرح بیدود« را در 
پایتخت عملی کرد، افزود: شهرداری به جای 
صرف وقت و هزینه در چنین طرحی، باید 
تمرکز خود را بر توسعه حمل و نقل عمومی 
می گذاشت نه اینکه طرح هایی را اجرا کند 
که فقط رنگ و بوی شعار دارد. به طور مثال 

ناوگان اتوبوسرانی شهری تهران اکنون با ۵ هزار دستگاه اتوبوس 
فرس��وده در حال فعالیت است. این در حالی است که قرار بود 
طی این چند س��ال، تعداد اتوبوس های در پایتخت به ۹ هزار 
دستگاه برسد. در چنین شرایطی برنامه ریزی های مدیران اجرایی 
شهری باید با اولویت بندی عملیاتی شود، نه اینکه هزینه ها صرف 

طرح های شکست خورده و زیانده بی اثر شود.
وی با بیان اینکه ما مخالف ورود بخش خصوصی به ناوگان 
حمل و نقل عمومی نیس��تیم، گفت: بخش خصوصی به  دنبال 
س��رمایه گذاری و کسب سود اس��ت که البته باید زمینه لازم 

برای ورود این بخش نیز فراهم ش��ود. اینکه چرا شهرداری در 
فعالیت بخش خصوصی ورود می کند، جای تعجب است. ورود 
شهرداری به بخش حمل و نقل همیشه با شکست مواجه شده 
است که طرح بیدود یکی از آنهاست. اختصاص بخش عمده ای 
از حاش��یه خیابان های پایتخت به مس��یرهای تردد دوچرخه 
 مشکلات زیادی را به وجود آورده که علاوه بر عریض شدن برخی 
خیابان های درون شهر، اکنون به دلیل عدم استفاده از دوچرخه، 
مکانی برای موتوسیکلت ها شده است. با این 
وجود اس��تفاده عمومی از دوچرخه زمانی 
می تواند موثر باشد که ساختار خیابان های 
ش��هر از حیث مهندسی دارای زیرساخت 
استاندارد باشد و سطح خیابان ها نیز آنقدر 
شیب دار نباشد که دوچرخه سواران اذیت و 
از آن گریزان شوند. رئیس کمیسیون عمران 
و حمل و نقل شورای شهر تهران اضافه کرد: 
استفاده از دوچرخه برای مسیرهای کوتاه 
موثر است، یعنی فردی که بخواهد از یک 
فروش��گاه به ایستگاه اتوبوس یا مترو برود 
یا در مکان های باز همچون پارک چیتگر 
می توان��د بخوب��ی جواب ده��د، نه اینکه 
کارمندی که می خواهد از خانه به محل کارش در تهران برود 
از دوچرخه استفاده کند. وی افزود: متاسفانه مدیران شهری از 
سیاست ها و برنامه ریزهای درست و ضروری منحرف شده اند. آنها 
به جای اولویت بندی در انجام امور لازم، به موضوعاتی می پردازند 
که اثر مثبت آنچنانی برای شهروندان ندارد. نمونه آن اجرای طرح 
بیدود است که به جای پرداختن به این مسأله باید به توسعه 
حمل و نقل عمومی اندیشیده می شد. در حال حاضر حدود ۷۰ 
ایستگاه دوچرخه »بیدود« در پایتخت راه اندازی شده و روزانه ۵ 

هزار تردد از طریق این دوچرخه ها انجام می شود.

اما پیروز حناچی، شهردار تهران نظر برخی شورای شهری ها را 
قبول ندارد و از طرفداران پر و پا قرص دوچرخه سواری محسوب 
می شود و استفاده از این وسیله حمل و نقل را راهکار رفع معضل 
ترافی��ک و آلودگ��ی هوا می داند. وی در این باره گفت: س��هم 
دوچرخه سواری در تهران هنوز کمتر از یک درصد است. با این 
وجود باید بدانیم که اضافه شدن هر دوچرخه سوار به شهر، به 
معنای کم شدن یک خودروی شخصی از چرخه آلودگی پایتخت 
اس��ت. همچنین دیگر عضو شورای شهر تهران در گفت وگو با 
»وطن امروز« درباره علت بازنگش��تن دوچرخه های نارنجی به 
ایستگاه های پایتخت در طرح بیدود، گفت: بعد از اتفاقات ناشی 
از افزایش قیمت بنزین، این شرکت برای حفاظت از دوچرخه های 
خود اقدام به جمع آوری آنها از سطح شهر کرد اما از ۲۵ آبان ماه 
دیگر این دوچرخه ها به ایستگاه های قبلی بازنگشتند که البته 

ما پیگیر چرایی آن هستیم.
حجت نظری با بیان اینکه گویا شرکت »پاک چرخ ایرانیان« 
برای بازگرداندن دوچرخه ها به داخل شهر با مشکلات اقتصادی 
مواجه شده است، افزود: شنیده ها حکایت از مشکلات مالی این 
شرکت و نیز برخی اختلافات بین سهامداران آن دارد که حل 
این موضوع نیازمند بررسی دقیق و حمایت های لازم از سوی 

بخش دولتی، خصوصی و شهرداری است.
وی در پاسخ به اینکه سرنوشت افرادی که برای استفاده از 
دوچرخه ها هزینه کرده اند چه می شود؟ گفت: پول مشترکان 
محفوظ و شرکت موظف به پرداخت آن در صورت بازنگشتن 
دوچرخه ها به س��طح شهر است. با گذش��ت ۲۴ روز از حذف 
دوچرخه های بیدود هنوز سرنوشت این دوچرخه های نارنجی 
در پایتخت مش��خص نیس��ت و احتمال افزایش نرخ اشتراک 
این دوچرخه ها قوت گرفته است. شرکت بیدود به دنبال جلب 
حمایت های ش��هرداری است و شهرداری هم در این زمینه به 

دلیل مشکلات مالی دست به عصا حرکت می کند. 

»وطن امروز« از علل بازنگشتن »بیدود« به پایتخت گزارش می دهد

پشت پرده دوچرخه بازی شهرداری
رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل و ترافیک شورای شهر تهران در گفت وگو با »وطن امروز«: 

مسیرهای دوچرخه سطح شهر، پارکینگ موتوسیکلت ها شده است

گروه اجتماعی: ایجاد مش��کلات جدید برای زلزله زدگان ش��هر 
میان��ه با بارش ب��رف، صف های طولانی خرید کپس��ول گاز در 
سیستان وبلوچس��تان و عدم رسیدگی به وضعیت سیلاب های 
ش��هری در کوت عبدالله و آبادان توجه بیش از پیش مس��ؤولان 
و وعده دهن��دگان دولتی را می طلبد. به گ��زارش »وطن امروز«، 

پیگی��ری خبرهای پراکنده  از مش��کلات 
مردم نقاط مختلف کشور نشان می دهد که 
خیلی  از دستگاه های دولتی در انجام وظیفه 
ناتوان هستند و باید یک عزم جدی در بدنه 
دول��ت و نهادهای نظارتی آن به وجود آید 
تا حداقل بخشی از وعده هایی که دولتی ها 
به مردم می دهند عملی شود و کمی از بار 
مشکلات کم ش��ود. در این گزارش برخی 
مشکلات مردم در ۳ نقطه مختلف کشور 

را بازخوانی می کنیم.
چه خبر از میانه؟ ■

دقیقا یک ماه از زلزله شهر میانه در آذربایجان شرقی می گذرد 
و در این مدت مس��ؤولان تا توانس��ته اند وعده و و عید داده اند. 
حتی دیروز محمدباقر هنربر، مدیرکل مدیریت بحران استانداری 
آذربایجان شرقی از قول سازمان مللی ها وعده داد که هزار دستگاه 
بخاری به زلزله زدگان اهدا می ش��ود. وی درباره آخرین وضعیت 
زلزله زدگان این استان گفت: سازمان ملل یکهزار دستگاه بخاری 
که قابلیت استفاده به عنوان اجاق گاز را نیز دارند، برای توزیع بین 
زلزله زدگان شهرستان های میانه و سراب در اختیار ما قرار داده 
اس��ت که امروز )دوشنبه( با حضور نماینده این سازمان در بین 
مردم توزیع می شود. تا روز گذشته ۱۱۶۵ نفر در میانه و ۷۰۰ نفر 
در سراب، وام ۱۰ میلیون تومانی اسکان موقت دریافت کرده اند 
و  ۱۰۵ اتاقک ۴×۳ در میانه و ۱۳۸ اتاقک در سراب نیز در بین 
مردم توزیع ش��ده است. به ۱۷۵ نفر در مناطق زلزله زده میانه و 
۴۶ نفر در سراب کانکس اختصاص داده شده است. ۶۳۷ واحد 
مسکونی در میانه و ۴۰۲ واحد مسکونی نیز در سراب آواربرداری 
شده ، عملیات پی ریزی ۱۵ واحد در میانه و ۳۹ واحد در سراب در 
حال انجام بوده و آرماتوربندی ۴ ساختمان در میانه و ۵ ساختمان 

در سراب آغاز شده است.

با وجود ادعای این مسؤول اما بررسی های میدانی نشان می دهد 
برخی زلزله زدگان در ش��رایطی که شاهد بارش برف و باران در 
منطقه هستیم، همچنان در تامین نیازهای اولیه با مشکل مواجه 
هستند. این در شرایطی است که پس لرزه های زلزله میانه هنوز 
ادامه دارد و سه ش��نبه هفته پیش زلزله ۳/۳ ریشتری در میانه 

تکرار شد.
مردم روستای ورنکش که بیشترین خسارت 
را در زلزله آذربایجان شرقی دیده اند مشکلات 
بس��یاری دارند. طبق اخبار خبرگزاری ها در 
شرایطی که سوز و سرمای طبیعی منطقه را فرا 
گرفته است، برخی خانواده ها همچنان در چادر 
اسکان داده شده اند. یکی از اهالی این روستا 
چند روز پیش به فارس گفت: »خانه  های مان 
بر اثر زلزله تخریب ش��دند، اینجا منطقه ای 
سردس��یر و کوهستانی است، بارش برف نیز 
از امروز ش��روع شده و عملاً امکان زندگی در 

چادر برای مان مقدور نیست«.
صفرعلی بابایی یک سوپر مارکت دارد که دیوارهایش بر اثر 
زلزله ترک خورده و تقریبا ویران شده ولی با این حال برای تامین 

مایحتاج اهالی روستا هر روز مغازه اش را باز می کند.
لودرها و بیل های مکانیکی در حال آواربرداری است اما اهالی 
روستا از روند کند آواربرداری گلایه می کنند، آنها نگران سردی هوا 
هستند، چرا که بارش برف روستای شان را سفیدپوش کرده است. 
حس��ن پور که برای کمک به زلزله زدگان آمده نیز می گوید: 
»روزان��ه حدود ۷ تا ۸ خانه آوارب��رداری و ۱۰ خانه نیز تخریب 
می شود. هوای اینجا سرد است، چادرها پاسخگوی اسکان موقت 
نیس��ت و اهالی روس��تا نیاز مبرم به کانکس دارند. مجموعا ۱۷ 
کانکس در سطح روستای ورنکش مستقر شده است که این تعداد 
نسبت به میزان خرابی ها به هیچ وجه جوابگو نیست«. محمدرضا 
مشایخی، فرماندار ویژه شهرستان میانه هم در پاسخ به انتقادات 
گفت: »تنها دغدغه ما بعد از اسکان موقت، آواربرداری و تخریب 
واحدهای خطرس��از اس��ت. ۵۵ دستگاه ماش��ین آلات از سوی 
دستگاه های مرتبط با محوریت بنیاد مسکن برای آواربرداری کامل 
در ۷ روستا فعال هستند. درباره چادرها هم باید بگویم که اکثر 

این چادرها برای استفاده کسانی است که از سکونت در خانه های 
س��الم خود به خاطر وقوع پس لرزه ها در هراس هستند، برخی 
برای افرادی اس��ت که ساکن دائمی روستاهای مورد نظر نبوده 
و برخی نیز برای خسارت دیدگانی است که ۳ میلیون تسهیلات 
اولیه بلاعوض خود را گرفته  اما برای گرفتن مابقی تسهیلات خود 
اقدام به تحویل چادر نکرده اند. از زمان وقوع زلزله حضور نیروهای 
سپاه پاسداران، بسیج، داوطلبان جهادی و بنیاد مسکن در مناطق 
زلزله زده میانه محس��وس بوده و باعث دلگرمی س��اکنان و حل 
بسیاری از مشکلات شده اما انگار بی توجهی برخی مسؤولان مانع 
رفع معضلات اساسی این مناطق است. با وجود ادعای مسؤولان، 
زلزله زدگان میانه مشکلات اساسی دارند؛ برخی زلزله زدگان هنوز 
در چادر هستند، کانکس های موجود پاسخگوی تعداد زلزله زدگان 
نیست و سوز و سرمای شدید هوا معضلات آنها را چندبرابر کرده 
است. بگذریم از اینکه با کمک بلاعوض دولت هم تقریبا نمی شود 
کاری کرد. مسؤولان اگر می خواهند بزرگی مشکل را ببینند باید 

سری به روستای ورنکش میانه بزنند.

صف  های طولانی کپسول  در سیستان وبلوچستان ■
انتشار خبر رسیدن گاز به زاهدان در سال ۱۳۹۵ و تبلیغات 
گسترده دولتی بسیاری از مردم سیستان وبلوچستان را خوشحال 
کرده بود اما بعدها مشخص شد گاز به سیستان وبلوچستان رسیده 

اما به خانه های سیستان و بلوچستانی ها نه!
ایجاد صف های طولانی برای خرید کپس��ول های گاز در این 
اس��تان محروم نشان می دهد که مسؤولان وزارت نفت کارهای 
زیادی در این استان دارند که انجام نداده اند. خبرگزاری ها گزارش 
داده اند که بس��یاری از ش��هروندان زاهدانی منتظر در صف  های 
کپسول گازمایع از اینکه همه جای کشور لوله کشی گاز وجود دارد 
اما مردم این استان برای تهیه سیلندر گاز باید ساعت ها در هوای 
سرد و وضعیت نامطلوب عرضه در صف های طولانی گاز بمانند 
شکایت دارند. یکی از شهروندان می گوید: برخی سودجویی ها و 
سهل انگاری ها باعث شده است دلال ها وارد باز شوند و کپسول را 
به قیمت آزاد ۳۰ هزار تومان تعویض و اختلاف قیمتی ۲۲ هزار 
تومانی )قیمت دولتی ۸ هزار تومان است( را به مردم تحمیل کنند. 
بیشتر مردم از اشتراک گاز برخوردار شده اند و قانونا باید کپسول را 
در منزل تحویل گیرند اما کسی پاسخگو نیست و شماره تماسی 
که برای پیگیری به مشترکان اعلام کرده اند مدام اشغال است. و ی 
ادامه داد: در حال حاضر که در فصل سرما قرار داریم و مصرف گاز 
بیشتر شده، میانگین مصرف هر خانوار هفته ای ۲ کپسول است، 
یعنی باید هفته ای حداقل یک روز در صف باشند،  چون در هر 

نوبت ۲ کپسول بیشتر تعویض نمی کنند.
معضل گاز در سیستان وبلوچستان بعد از گرانی بنزین بزرگ تر 
شد.  دادستان عمومی و انقلاب زاهدان در این باره گفت: »تفاوت 
قیمت بین گاز و بنزین باعث اس��تفاده بیش��تر گاز در خودروها 
ش��د. اس��تفاده از گاز به جای بنزین در خودروها رواج زیادی در 
شهرستان دارد که این خود باعث ایجاد صف های طولانی شده 
است«. مدیرعامل یکی از شرکت های گاز سیستان وبلوچستان در 
این رابطه گف��ت: »در حال حاضر روزانه حدود ۲۰۰ تن گاز در 
مرکز استان توزیع می شود. این امر در حالی است که سال گذشته 
این رقم بین ۱۲۰ تا۱۳۰  تن بود. قبل از س��همیه بندی جدید 
بنزین، تعداد کمتری از رانندگان سیستم گازسوز )LPG( را روی 
خودروی خود نصب کرده بودند. در آن زمان برخی رانندگان اقدام 
به فروش بنزین خود و خرید کپسول برای مخزن LPG خودروی 
خود می کردند اما پس از سهمیه بندی جدید بنزین، تعداد قابل 
توجهی از خودروها برای نصب سیستم LPG اقدام کرده اند که 

فشار قابل توجهی به شرکت های توزیع گاز آورده است«.
حالا مسؤولان دولتی که طبق معمول هیچ پیش بینی ای 
در این زمینه نکرده اند با مشکل اساسی مواجه شده اند و حتی 
در توزیع کپسول گاز ناتوانند، بنابراین دولت باید تمهیداتی را 
برای رفع معضل کمبود کپسول گاز در سیستان وبلوچستان 

بیندیشد.

قبل از سهمیه بندی جدید بنزین، 
تع�داد کمت�ری خودرو سیس�تم 
گازس�وز )LPG( را روی خودروی 
خود نصب کرده بودن�د اما پس از 
سهمیه بندی جدید بنزین، تعداد 
قابل توجهی از خودروها برای نصب 
سیس�تم LPG اقدام کرده اند که 
فش�ار قابل توجهی به شرکت های 

توزیع گاز آورده است

شهرداری به جای صرف وقت و هزینه 
در چنین طرحی، باید تمرکز خود را بر 
توسعه حمل و نقل عمومی می گذاشت 
نه اینکه طرح های�ی را اجرا کند که 
فقط رنگ و بوی ش�عار دارد. به طور 
مثال ناوگان اتوبوسرانی شهری تهران 
اکنون ب�ا 5 هزار دس�تگاه اتوبوس 
فرس�وده در حال فعالیت است. این 
در حالی اس�ت که قرار بود طی این 
چند سال، تعداد اتوبوس های پایتخت 

به ۹هزار دستگاه برسد

گزارش »وطن امروز« از مشکلات حاد مردم در چند نقطه کشور

مسیر خدمت
زلزله زده ها در آذربایجان شرقی، سیل زده ها در خوزستان و مردم بدون گاز خانگی در سیستان و بلوچستان 

مشکل اساسی دارند

افزایش بیماران ICU به دنبال شیوع آنفلوآنزا
دبیر علمی هفتمین کنگره بین المللی مراقبت های ویژه، از افزایش بیماران بخش مراقبت های ویژه به دنبال شیوع آنفلوآنزا در کشور خبر داد. به گزارش 
مهر، شهرام امینی با اشاره به اینکه در برخی شهرها همچون مشهد بین ۱۰ تا ۲۰ درصد بیماران بخش های مراقبت های ویژه را بیماران مبتلا به آنفلوآنزای 
شدید تشکیل می دهند، گفت: آمار مرگ و میر این بیماران بستگی به بیماری های زمینه ای، سن و شدت مشکلات تنفسی و قلبی بیمار دارد. 

سه شنبه ۱۹ آذر ۱3۹8
وطن امروز     شماره ۲8۱۲

    سیل با اولین بارش در خوزستان    
با بارش باران های پاییزی سیلاب شهر کوت عبدالله را فرا گرفت. ۹ ماه پیش سیل در این شهر مردم را آواره کرد اما هنوز مشکل 
سیلاب و فاضلاب در این شهر کوچک خوزستان حل نشده و با بارش شدید باران سیل میهمان خانه ها می شود.  خیابان های 
منطقه کوت عبدالله در شهرستان کارون استان خوزستان به علت بارش باران و نداشتن کانال فاضلاب مناسب دچار آبگرفتگی 
شده است. شهرک بسیج کوت عبدالله از توابع شهرستان کارون این روزها شاهد خروج فاضلاب های شهری و ورود این آب های 
آلوده و کثیف به منازل مردم است به طوری که بعضی از مردم این منطقه برای حفظ سلامتی خود و فرزندان شان خانه های خود 
را رها کرده اند. به گفته مردم، 3 سال است این منطقه با مشکل مواجه است اما مسؤولان تنها وعده می دهند و هیچ گونه کار 
اجرایی انجام نداده اند. در این چند روز که این منطقه با این مشکل مواجه است خانواده ها برای حفظ سلامتی فرزندان شان، 
آنها را از حضور در مدرسه منع کرده اند. از طرفی آبگرفتگی آبادانی ها را هم کلافه کرده به طوری که  رئیس شورای شهر آبادان 
از مردم عذرخواهی کرده است. ناصر کعبی، رئیس شورای اسلامی شهر آبادان گفت: وجود مشکلات در شهر نشان از آن دارد 
که ما نتوانسته ایم مشکلات شهری بویژه آبگرفتگی معابر آبادان را رفع کنیم. بارندگی اخیر سبب بروز آبگرفتگی در بخش های 
زیادی از شهر شد و مشکلاتی را برای شهروندان به وجود آورد که از این بابت از تمام مردم عذرخواهی می کنیم. البته بارندگی 
هم زیاد بود در این بارندگی تمام اعضای شورا در کنار کارکنان شهرداری کوشیدیم مشکلات را به حداقل برسانیم اما باز هم از 
این بابت از شهروندان عذرخواهی می کنیم. مسؤولان نباید فکر کنند که معضل سیل در خوزستان تمام شده چون هنوز مردم 

با مشکلات مختلفی دست و پنجه نرم می کنند و سیل به یک مشکل همیشگی در این استان تبدیل شده است.

اسدالله خسروی
خبرنگار


